



Nationaler Runder Tisch Internationalisierung des beruflichen und berufsvorbereitenden Lehramtes

Die School of Education der TU Berlin SETUB stellt sich u.a. mit MOVE IT! der Herausforderung der Internationalisierung der Lehrkräftebildung für berufliche Fächer und die Arbeitslehre. Im internationalen Kontext finden sich nur wenige Hochschulen, die Lehrkräfte für diese Schulzweige ausbilden. Erfahrungen aus dem Projekt sollen daher prozessbegleitend mit Vertreter:innen anderer Schools of Education im deutschen Raum diskutiert und ausgetauscht werden. Hierzu wird an der SETUB ein jährlicher Runder Tisch als Arbeitsgruppe etabliert.

National round table Internationalisation of (pre-)vocational teacher education

The School of Education TU Berlin (SETUB) is taking up the challenge of internationalising teacher training for technical vocational and vocational preparation subjects. Traditionally, it is difficult for students of vocational teacher training to learn their subjects internationally and foster an understanding of interculturality due, among other things, to vocational training programs being organized differently in foreign countries. Therefore, the MOVE IT! project offers a platform to discuss and exchange experiences in this process. For this purpose, an annual round table with representatives of other Schools of Education in Germany will be established at SETUB.



MOVE IT!

Mobility in vocational teacher education
for interculturally competent teachers



photo credits title: www.adobestock.com/15TurningART

Project information:

Technische Universität Berlin
Department of Educational Science
Lead: Prof. Dr. Susann Fegter
Staff: Christina Wolff, Miriam Kost
Duration: 01/2021–12/2024
Contact: c.wolff@tu-berlin.de
Website: www.ah-ewi.tu-berlin.de

Sponsored by:



MOVE IT!

Mobility in vocational teacher education for interculturally competent teachers



Aus- und Aufbau von Hochschul-Kooperationen im Ausland

Durch den Ausbau von Hochschul-Kooperationen in Europa und Südafrika treibt das Projekt MOVE IT! die Internationalisierung des Lehramtsstudiums für berufliche Fächer und die Arbeitslehre an der TU Berlin voran. Dabei setzen wir auf das ganzheitliche Konzept der Einbindung aller Statusgruppen. Derzeit stehen explizit Angebote für Auslandsaufenthalte für Studierende sowie wissenschaftliche und administrative Mitarbeitende an unseren Partnerhochschulen NTNU Trondheim, Norwegen, und FHNW Basel, Schweiz, bereit; eine Kooperation mit Südafrika ist im Aufbau. Die Vernetzung und Bekanntmachung der Kontakte innerhalb der Hochschule gibt weitere Impulse.

Development of international university cooperations

By expanding university cooperation in Europe and South Africa, MOVE IT! is advancing the internationalisation of the vocational and pre-vocational teacher education at TU Berlin. In doing so, we rely on the holistic concept of integrating students and staff. Currently, we are offering stays abroad for students as well as academic and administrative staff at our partner universities NTNU Trondheim, Norway, and FHNW Basel, Switzerland; a cooperation with South Africa is also being established. MOVE IT! is the first point of contact for exchange programs among partner universities, providing a network of contacts for vocational teacher training exchange programs within TU Berlin.



Transnationales, digital gestütztes Tandem-Programm MOTIVATE!

Mit MOTIVATE! bietet MOVE IT! TU-Lehramtsstudierenden die Möglichkeit, intensive internationale und Interkulturelle Erfahrung zu sammeln, ohne auf physische Mobilität angewiesen zu sein. Im Tandem mit Studierenden der ausländischen Partnerhochschulen tauschen sie sich über ein akademisches Jahr in monatlichen Themenstationen digital zu Themen im Zusammenhang mit Bildung und Schule aus. In begleitenden Workshops werden zudem kontextbezogene Soft-Skills vertieft.

Durch das Einbringen der Inhalte in andere Kurse des Lehramts-Studiums findet ein Multiplikatoren-Effekt statt.

Transnational online tandem programme MOTIVATE!

MOTIVATE!, a component of the MOVE IT! program, provides teacher students with the opportunity for intensive international and intercultural experience without the need to travel. In tandem with students from the foreign partner universities, the students work in monthly theme stations online on topics related to education and school over one academic year. In addition, context-related soft skills are deepened in accompanying workshops.

Students will be able to take away their experiences in these programs and apply them to their regular course work.



Internationalisierung@home durch Erfahrungsaustausch und Trainings

In Kaminabenden bringt MOVE IT! Lehramts-Studierende und praktizierende Lehrkräfte in einem ungezwungenen Rahmen zum Erfahrungsaustausch über die Bedeutung von Diversität und Interkulturalität im Schulalltag zusammen.

Zusätzlich werden interkulturelle Trainings zur Vorbereitung auf den Schulalltag oder einen Auslandsaufenthalt im Lehramtsstudium angeboten. Auch für Mitarbeitende werden Trainings konzipiert.

Eine internationale Summerschool mit Fokus berufliche Bildung in 2023 rundet das Angebot ab.

Internationalisation@home by local exchange events and trainings

MOVE IT! fireside chats bring together student teachers and practising teachers in an informal atmosphere to exchange experiences about the importance of diversity and interculturality in everyday school life. In addition, formal intercultural training is offered in preparation for everyday school life or a stay abroad during teacher training. Training courses are also designed for university staff.

An international summer school with a focus on vocational education rounds off the programme in 2023.